
KONFERENCE BASSET HOUND QUO VADIS?

Dne 31.5.2025 uspořádal KCHH celodenní konferenci týkající se nejpočetnějšího plemene v klubu -
bassethound. 

ÚVODEM
Bassethound je pro svůj tělesný vzhled, jistou substanci, krátké končetiny, dlouhé uši a určité 
množství volné kůže plemenem velmi atraktivním a jedinečným, avšak zároveň je více exponován 
rizikům, které jsou následky přehnaných exteriérových znaků - množství volné kůže, omezení 
pohyblivosti následkem příliš krátkých končetin apod. . Jde o plemeno honiče, jehož původním 
posláním byla naháňka drobné zvěře, a proto musí mít nejen funkční tělesnou stavbu, ale také jistou
dávku vytrvalosti. 
Konferenci klub pojal jako volné pokračování semináře s podobným tématem, který KCHH pořádal
před 15 lety, 25.dubna 2010 s Paulou Sunebring jednou ze tří pozvaných přednášejících letošní 
konference. Bylo to tehdy přesně v období, kdy byli baseti v zemi svého původu, Velké Británii, 
zařazeni mezi tzv. “high-profile breeds”. Poté došlo ke změně standardu v zemi původu, tj. Velké 
Británii a tato byla následně v lednu roku 2011 promítnuta do standardu FCI. Už tehdy bylo jasné, 
že jde o závažné téma a hlavně, že jde o "běh na dlouhou trať". V roce 2013 FCI schválila oficiální 
dokument "Breed Specific Instructions", který vznikl iniciativou severských kynologických svazů 
Norska, Dánska, Švédska, Finska a Islandu. Jisté povědomí o výše popsaném tématu mají spíše v 
obecné rovině rozhodčí exteriéru. Jde víceméně o směrnice, jak se u čistokrevných psů zorientovat 
v problematice přehnaných exteriérových znaků. U nás v ČR je toto téma zatím spíše okrajové, a u 
plemene honiče by jej mnoho lidí ani nehledalo. V sousedních zemích jako je Německo a Rakousko
se tohoto tématu chopili politici a přetavili jej do povinností svých státních veterinárních správ, 
které požadují již při přihlášce na výstavu různá veterinární vyšetření a na místě pak vizuální 
kontrolou rozhodují, zda pes smí překročit brány výstaviště a také, zda smí -poté co vyhráli svoje 
plemeno - soutěžit na odpolední přehlídce. Někdo to může vnímat jako zbytečnou buzeraci, jiný za 
nechtěné dítko evropské byrokracie. Každopádně je dobré se zajímat, jak je na tom plemeno, které 
chci chovat - a co pro to jako zodpovědný chovatel můžu sám udělat. 

NAŠI LEKTOŘI
Z důvodů výše zmíněných jsme uspořádali tuto konferenci, kde jsme dali slovo odborníkům a 
celosvětově uznávaných za úspěšné chovatele basetů: 

· PhDr. Claudia Orlandi (USA) - zkušená lektorka amerického kynologického svazu AKC, 
předsedající po mnoho let komisi pro vzdělávání chovatelů a rozhodčích Basset Hound Club of 
America (BHCA). Za svou bohatou kariéru se prezentovala na více než 150 seminářích o chovu psů
a anatomii napříč Spojenými státy i v jiných zemích. Své znalosti shrnula do obsáhlých avšak 
čtivých a velmi názorných publikací “Practical Canine Anatomy&Movement” (celobarevná, 207 
stran) a “ABC of Dog Breeding” (celobarevná, 524 stran). Většinu těchto publikací a mnoho dalších
materiálů Claudia poskytla účastníkům semináře (viz níže). Její chov “Topsfield” patří k špičkovým
chovatelským stanicím v USA, a to již bezmála třicet let. Zároveň je také uznávanou rozhodčí - 
specialistkou na plemeno bassethound, byla mimo jiné pozvána k posuzování na jubilejní klubovou 
výstavu ve Velké Británii v roce 2014, kdy tento klub slavil 60.výročí od jeho znovuzaložení v roce 
1954. Naši klubovou výstavu posuzovala přesně před 10 lety. 

· Paula Sunebring (Švédsko) - nejúspěšnější chovatelka basetů ve Švédsku, psi z jejího chovu 
“Swede Sun´s” se pyšní 11 tituly FCI Světový vítěz a BOB na Crufts ve Velké Británii- to vše za 
dobu posledních 25 let, předtím byla úspěšnou chovatelkou dlouhosrstých jezevčíků. Od roku 2009 



se stala členkou skupiny švédských rozhodčích, která vypracovala první instrukce pro rozhodčí FCI,
týkající se vysvětlení a hodnocení plemenných znaků, které v přehnané formě mohou vést k tzv. 
“týrání chovem”. Současná podoba tohoto dokumentu “Breed Specific Instructions” (zkr.BSI) je 
oficiálním dokumentem všech pěti severských kynologických svazů a byl schválen na generálním 
zasedání FCI v Helsinkách v roce 2013 jako oficiální dokument FCI. Paula Sunebring je FCI 
mezinárodní rozhodčí na skupiny 4 a 6. V ČR posuzovala již vícekrát - nejvíce basety a jezevčíky. 

· Dr.Med.Vet. Rudy Smits (Nizozemí) - jeden z nejvýznamnějších chovatelů basset houndů ve své 
zemi, uznávaný a úspěšný nejen v Evropě, ale i v zámoří. CHS “v.Grunsven” založila v 
osmdesátých letech jeho matka a pyšní se mnoha tituly FCI Světový či Evropský vítěz a také BOB 
na Crufts i BIS klubové výstavy v zemi původu plemene - Velké Británii. Díky profesi veterináře - 
svou praxi provozuje již víc než dvacet let na klinice pro malá zvířata na jihu Holandska - má 
mnoho zkušeností, protože velkou část jeho klientely tvoří samozřejmě baseti, jejichž majitelé se na
něj obracejí s velkou důvěrou a zejména v případech, kdy potřebují odbornou konzultaci. Nyní v 
době, kdy DNA testy mohou chovatelům pomoci řešit účinně chovatelskou praxi, je jistě zajímavé 
poslechnout si názor odborníka, jak s pomocí DNA testů řídit chov, aniž by přišel o ceněné 
plemenné znaky. R.Smits je FCI mezinárodní rozhodčí na skupinu 6. V ČR posuzoval již dvakrát - 
basety na naší klubové výstavě v roce 2012 a na mezinárodní výstavě v Brně v r.2018. 

PŘÍPRAVA A PRŮBĚH KONFERENCE
Na základě zkušeností z prvního semináře v roce 2010 bylo již při přípravě rozhodnuto, že nelze 
opakovat jeho koncept, tj. tlumočit vlastními silami konsekutivně - takovým překladem se doba 
semináře zdvojnásobuje. Proto byla objednána profesionální firma, která zajistila technickou 
stránku semináře, tj. vybavení plátnem, dataprojektorem, notebookem a ozvučovací technikou 
včetně dvou profesionálních tlumočnic, které zajistily plynulý simultánní český překlad do 
sluchátek po celý den konference. Technickému zajištění jsme rozhodně dali přednost před 
objednáváním bohatých rautů či slavnostních večeří anebo jiných společenských doprovodných 
akcí, které by zbytečně vysály klubovou kasu. Navíc jsme si vědomi, že členové klubu, kteří mají 
plemeno bassethound, nejsou jediní v klubu, a proto jsme - co se týče- společenské stránky akce, 
byli velmi "asketičtí". 

Po rozeslání pozvánek přes sociální síť Facebook (skupina Klub chovatelů honičů), osobních e-
mailů, adresovaných sesterským klubům v ČR i v sousedních státech a přes webové stránky klubu, 
včetně opakovaného informování členské základny, vyšlo najevo, že o konferenci je zájem nejen 
doma, ale také v cizině včetně zámoří. Přihlašování na konferenci bylo spuštěno koncem února 
2025 a protože jsme chtěli dát možnost v prvé řadě členům našeho klubu, byl pro ně stanoven 
účastnický poplatek ve výši jenom mírně přesahující poplatek za běžnou mezinárodní výstavu v 
ČR. Nečlenům a zejména zahraničním účastníkům byl stanoven vyšší vstupní poplatek. 

Zázemí této akci poskytl spolek Interdog Bohemia V Mladé Boleslavi pod vedením pana 
O.Vondrouše. Jeho tým nám poskytl ideální prostředí a byl nápomocen při přípravě, průběhu i 
ukončení konference. Za to jim patří slova uznání. 

Konference samotné se zúčastnilo 28 osob - z toho 3 ze zahraničí (Německo, Maďarsko). Za české 
rozhodčí se zúčastnily čtyři osoby. Někteří zájemci se omluvili z účasti, a to z různých důvodů, 
včetně rozhodčích, kteří posuzovali na jiné klubové či krajské výstavě. Mnozí z těch, kteří se z 
účasti omluvili, stejně jako mnoho dalších chovatelů a rozhodčích z celé Evropy projevilo zájem o 
video nahrávku konference. 

Každý účastník dostal výše zmíněné pomůcky a publikace z USA, navíc celobarevnou brožuru 
Basset Hound Ilustrated Standard (autor Mariano Galán Zancajo, Španělsko), dále FCI standard 



plemene v anglickém originále a oficiální český překlad. V neposlední řadě byly dále klubem pro 
každého účastníka barevně vytištěny a svázány všechny tři prezentace. 

Poděkování patří Lence Zitové, která připravila její tradiční "basetí" sušenky - staly se ozdobou 
přednáškové místnosti a byly krásným doplněním malého občerstvení, které jsme každému 
účastníkovi přichystali. 

PŘEDNÁŠKY TŘÍ LEKTORŮ
Přednášky byly rozděleny do tří bloků - a spolu s přestávkami na občerstvení a vyvenčení psů, kteří 
byly umístěni v přilehlé výstavní hale, nám konference zabrala skutečně celý den. 

· Přednáška C.Orlandi měla název “Colours of Confirmation (Canine Anatomy with a Focus on the 
Basset Hound and FCI Standard)” - šlo o velmi nabitou přednášku (183 slajdů v Power Pointu), 
plnou fotek a nákresů, video smečky basetů v revíru na stopě zajíce. Claudia vysvětlila anatomické 
principy, které jsou nezbytné pro pochopení všech standardů, objasnila, proč baset vypadá tak, jak 
vypadá. Prošla standard FCI bod po bodu s důrazem na funkčnost honiče při zachování všech 
typických znaků plemene. Na živém psovi (který nebyl přihlášen na výstavu) předvedla, jak měřit 
délku pažní kosti a její zaúhlení s lopatkou a porovnání délky kostí. K této přednášce poskytla též 
každému účastníkovi praktické pomůcky pro měření zaúhlení a délky kostí nadloktí a lopatky a 
mnoho tištěných materiálů – ilustrovaný standard a příručky pro posouzení baseta (z BHCA) - a pro
zájemce, kteří vládnou angličtinou, navíc výše zmíněnou knihu o anatomii a pohybu psa. 

· Přednáška P.Sunebring měla název “Our Dog Breeds - a Cultural Heritage To Preserve” a 
zabývala se tím, proč musel být standard plemene upraven, vysvětlila principy dokumentu Breed 
Specific Instructions (BSI) a detailně vysvětlila, v kterých pasážích byl standard upraven a jakým 
způsobem - slovo po slovu, větu po větě. Rozebírala aspekty celé problematiky a možnosti, které z 
toho pro zodpovědného chovatele vyplývají. Přednáška vede k pochopení, zamyšlení a přijetí faktu, 
že nad změnou plemene se mají zamyslet především sami chovatelé a jít aktivně požadavkům BSI 
naproti - spíše, než vzdorovat s tvrzením, že vzhled baseta se nedá přizpůsobit požadavkům ve 
smyslu "fit for function - fit for purpose". Postupnými malými krůčky ve svém chovu směřovat k 
danému cíli, spíše než zahodit vše, co v chovu bylo zatím dosaženo a vrhnout se do chovu úplně 
něčeho jiného. Sama Paula, jedna z nejúspěšnějších chovatelů v Evropě, je živoucím důkazem, že to
jde. 

· Přednáška R.Smitse měla název “Health Issues of the Basset Hound” a velmi otevřeně prošla 
všechny zdravotní rizika plemene od problémů s kůží, páteří, torzí žaludku, nádoru sleziny přes 
vady očních víček či vyhřezlou žlázu třetího víčka . Velmi zajímavé téma byl tzv. syndrom zkrácené
kosti loketní, glaukoma a její typy a testování DNA, epilepsie a v Holandsku dosud přísně 
kontrolovaný syndrom persistujícího Müllerova vývodu (PMDS). Závěrem bylo konstatováno, že 
testování DNA pomáhá vyhnout se chorobám jako je Lafora a POAG. Testů může být i více na další
dědičné choroby, avšak je důležité si uvědomit, že na mnoho zdravotních problémů DNA test 
neexistuje a že tudíž není možné chovat psy s cílem “geneticky čistý v každém testu”, protože se 
musíme na věci dívat v širších souvislostech a nesmíme ztratit rozmanitost celé populace. Podstatné
je používat selský rozum: nepoužívat do chovu zvířata se závažnými problémy, nekombinovat 
zvířata s rizikem stejného zdravotního problému. Pokud má potomek problém, oba rodiče mohou 
být přenašeči. Jeho sourozenci mohou být také postiženi nebo přenašeči. Během přednášky bylo 
položeno a zodpovězeno mnoho dotazů. 

KONFERENCÍ TO NEKONČÍ 
V rámci plemene jsme tak uskutečnili jedinečnou a s velkou pravděpodobností neopakovatelnou 
akci v celosvětovém měřítku. KCHH proto chystá ve spolupráci s přizvanou tlumočnickou a 
ozvučovací firmou a za souhlasu a spolupráce všech tří přednášejících video záznam s titulky (CZ, 



EN). příprava těchto nahrávek je časově náročná, protože nám záleží na tom, aby titulky byly 
naprosto přesně odpovídající tomu, co bylo na konferenci řečeno. Tyto nahrávky budou účastníkům 
zpřístupněny bezplatně - a zájemcům z ciziny i jakýmkoliv dalším novým zájemcům po zaplacení 
poplatku ve výši vstupného na konferenci. Tyto poplatky, stejně jako všechny dosud získané, jsou 
součástí příjmu klubu. KCHH zároveň zažádal ČMKU o finanční příspěvek a čeká na rozhodnutí 
předsednictva.. 

KCHH disponuje ještě zbývajícími tiskovinami z amerického klubu BHCA a knížkou o standardu 
plemene od Mariano Galan Zancajo, a také pár zbývajícími knihami o anatomii a pohybu od 
Claudie Orlandi - vše v anglickém jazyce. Přednostně byly poskytnuty účastníkům, kteří se z účasti 
omluvili, a jsou k dispozici dalším zájemcům, vše do vyčerpání zásob. 
Účastníkům děkujeme za jejich zájem a věříme, že ze získaných poznatků budou čerpat po mnoho 
let. 

Za výbor KCHH ing. Iva Černohubová 
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